

研究论文

成恢448与Basmati 370回交后代的米粒延伸性遗传和相关分析

康海岐^{1, 2, 3}, 陆贤军^{1, 3}, 高方远^{1, 2, 3}, 刘光春^{1, 3}, 任明鑫^{1, 3}, 任光俊^{1, 3}

1,† 四川省农业科学院作物研究所, 四川成都610066 2,‡ 四川大学生命科学院, 四川成都610064 3 四川省农科院水稻区域技术创新中心, 四川成都610066

收稿日期 2005-11-8 修回日期 网络版发布日期 2006-8-15 接受日期 2006-2-5

摘要 对成恢448(CH448)与Basmati 370的BC₂F₅株系及其与5个不育系配制的杂种F₁, CH448和5个保持系的12个米质性状进行了多元偏相关、通径分析、对应分析和遗传分析。结果表明: (1) CH448和保持系等亲本12个米质性状之间的偏相关性不显著。BC₂F₅株系中, 仅饭粒长(CRL)和米粒长(HRL)对米粒延伸性(CRE)有极显著的偏相关, 其余9个性状均与CRE没有显著偏相关。F₁中, 直链淀粉含量(AC)、碱消值(ASV)对CRE表现为直接偏相关作用, 粒型性状谷粒长(GL)、谷粒宽(GW)、长宽比(L/W)与CRE呈间接偏相关作用; 垩白率(ChR)通过垩白度(ChS)与CRE产生间接偏相关作用, ChS通过AC对CRE产生影响; 理化指标(AC、ASV)对CRE的偏相关影响最大, 垩白性状其次, 粒型性状更次之。(2) 通径分析表明, CRE与11个米质性状间存在极显著的线性关系; CRL和HRL与CRE的通径系数达到极显著, 对CRE有极显著的直接作用和较大的决定程度; ASV与CRE的仅达到显著, 对CRE具有显著的直接作用; 其他8个性状对CRE的通径系数不显著; 除HRL和CRL外的9个性状分别通过这两个性状对CRE产生间接作用。(3) 对应分析结果表明, CH448、BC₂F₅株系、杂种F₁的CRE、CRL、HRL等性状明显不同于保持系; BC₂F₅株系中的AC、整精米率(HRR)、ChS、ChR产生了较大的性状分离, 但绝大多数株系在CRE、CRL、HRL、GW、GL、L/W、ASV、糙米率(BRR)等性状上的差异较小; 杂种F₁的HRR、ChR存在较大差异, ChS比在BC₂F₅株系中的差异性更小些, 而CRE与其他性状的关系均比较远。(4) CRE、HRL、AC、ChS、GW、L/W等性状的遗传方差以加性效应为主, CRL、ASV、ChR、BRR的遗传方差则以非加性和非显性效应为主。CRE、CRL、HRL等11个性状的广义遗传率在67%~87%之间, CRE、CRL、HRL的狭义遗传率分别为46.9%、64.85%和74.55%。CRL、HRL与CRE之间主要表现为显性遗传相关, HRL、GL与CRE的显性遗传负相关性相近, 显性相关系数均大于CRL; AC、ChR与CRE的显性遗传负相关效应依次降低, GW、L/W则更低。改良CRE将对HRL、GL、AC、ChR、GW等性状产生一定的加性和显性遗传效应。

关键词 水稻 米质性状 米粒延伸性 相关性 通径分析 遗传分析

分类号 S511

Genetic and Correlation Analyses of Cooked Rice Elongation(CRE) of the Progenies from Basmati 370 Backcrossed by Chenghui 448

KANG Hai-Qi^{1 2 3}, LU Xian-Jun^{1 3}, GAO Fang-Yuan^{1 2 3}, LIU Guang-Chun^{1 3}, REN Ming-Xin^{1 3}, REN Guang-Jun^{1 3}

1Crop Research Institute, Sichuan Academy of Agricultural Sciences, Chengdu, 610066, Sichuan; 2College of Life Science, Sichuan University, Chengdu, 610064, Sichuan; 3Innovation Center of Regional Technology, Sichuan Academy of Agricultural Sciences, Chengdu, 610066, Sichuan

Abstract The analyses of multivariate partial correlation, path, correspondence and genetic correlation of twelve rice quality indexes were performed using Chenghui 448(CH448), 5 maintainer lines, the progenies from Basmati 370 backcrossed by Chenghui 448(BC₂F₅) and the hybrids of 5 male sterile lines with the progenies. The results showed that: (1) The partial correlation of 12 rice quality indexes between CH448 and the maintainers was not significant at P<0.05. Among the BC₂F₅ lines, only cooked rice length(CRL) and head rice length(HRL) were significantly partially correlated with CRE at P<0.01, but the other nine indexes were not (Fig.3). In hybrids, the partial correlations of amylose content(AC) and alkali spreading value (ASV) with CRE were direct, whereas those of grain length(GL), grain width(GW) and the ratio between length and width(L/W) with CRE were indirect. Chalky Rice (ChR) interacted with CRE in an indirect way through Chalkiness (ChS), while ChS though AC. AC and ASV had the most important effects of partial correlation on CRE, chalky traits took the second place, and grain type traits took the last one (Fig.2). (2) The path analysis of F₁ hybrids and BC₂F₅ lines showed that there was highly significant linear relation between CRE and other eleven traits. The path coefficients of CRL and HRL to CRE were up to highly significant level and had highly significant direct effects and larger decision coefficients. The path coefficient of ASV to CRE was significant and had significant direct effect. That of other eight traits was not significant. The path coefficients of nine traits besides HRL and CRL had indirect effects on CRE via HRL and CRL respectively (Ta

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(923KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“水稻”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [康海岐](#)

· [陆贤军](#)

· [高方远](#)

· [刘光春](#)

ble 1 and 2). (3) The correspondence analysis showed that CRE, CRL and HRL of CH448, BC₂F₅ lines and the hybrids were distinctively different from those of the maintainers. AC, head rice rate(HRR), ChS and ChR segregated significantly in BC₂F₅ generation, but CRE, CRL, HRL, GW, GL, L/W, ASV and brown rice rate(BRR) had a little difference among most of the lines(Fig.4). Among the hybrids, HRR and ChR had distinct difference, but the difference of ChS was smaller than that in BC₂F₅ generation, while other traits had a little correlation with CRE (Fig.5). (4) The main genetic variances of CRE, HRL, AC, ChS, GW and L/W were additive effects, while those of CRL, ASV, ChR and BRR were non-additive and non-dominant effects. The general heritability in the broad sense for 11 traits including CRE, CRL and HRL were in the range of 67%~87%. The general heritability in the narrow sense for CRE, CRL and HRL were 46.9%, 64.85% and 74.55% respectively (Table 3). There were dominant genetic correlation between CRE, CRL and HRL and similar negatively dominant genetic correlation between CRE, HRL and GL. In addition, both of their absolute correlation coefficient values were larger than that between CRE and CRL. AC and ChR had depressive negatively dominant genetic correlation effects on CRE, while the effects of GW and L/W on CRE were much low. The improvement of CRE would get additive and dominant genetic effects simultaneously on the traits including HRL, GL, AC, ChR and GW (Table 4).

Key words [Oryza sativa](#) [Cooking quality](#) [Cooked rice elongation \(CRE\)](#) [QTLs](#) [Path analysis](#) [Genetic analysis](#)

DOI:

通讯作者 任光俊 chaojdao@163.net; rgj80@hotmail.com